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 در نشست تحليل و بررسي سريال »مگه تموم عمر چندتا بهاره؟« 
در دانشگاه علامه طباطبايي صورت گرفت 

 در معرض نقد دانشجويي 
اين بار با حضور سروش صحت

   مصطفی شاه کرمی 
س�روش صحت به همراه چند اس�تاد عل�وم ارتباطات 
اجتماعي در محفل دانشجويي دانشگاه علامه طباطبايي 
درباره سريال تازه خود »مگه تموم عمر چندتا بهاره؟« 
توضيحاتي ارائ�ه داد. آنچه اين نشس�ت را قابل توجه 
مي کند نقد اس�اتيد دانشگاه يا پاس�خ هاي کارگردان 
و نويس�نده يك فيل�م يا س�ريال نيس�ت، بلكه نفس 
اينكه يك فيلمس�از خود را در معرض نق�د قرار بدهد، 
موضوعي قابل توجه است که بايد به رويه تبديل شود. 
نشس��ت تحليل و بررسي س��ريال »مگه تموم عمر چندتا 
بهاره؟« اثر س��روش صحت به همت دانش��جويان ارش��د 
مطالعات فرهنگي و رس��انه و كانون فيلم و عكس دانشگاه 

علامه طباطبايي برگزار شد. 
در اين نشست حسين س��رفراز و سبحان يحيائي )از اعضاي 
هيئت علم��ي دانش��كده عل��وم ارتباطات دانش��گاه علامه 
طباطبايي( نكات مثبت و منفي را در كنار بررسي منطق روايي 
فيلمنامه و اتفاقات اين سريال مطرح كردند كه در نوع خود 
قابل تحسين است. آن چيزي كه در اين نشست بيشتر از شروع 
يك اقدام مثبت به چشم مي آيد نوع مواجهه سروش صحت با 

انتقادات و همچنين پذيرفتن ايرادات و اشكالات است. 
س��روش صحت بعد از طرح مباحث متنوع مثبت و منفي 
اساتيد و دانشجويان حاضر در جلسه مي گويد: به زعم من، 
در دنيا هر جا مشكلي پيش مي آيد، با علوم ارتباطات حل 
مي شود. هر جا دوستي و پذيرشي هست، از دوستي و ارتباط 
مي آيد و هر جا هم كه دشمني باش��د، از فقدان ارتباطات 
درست است. بايد بگويم كه كنار ش��ما دانشجويان به من 
بس��يار خوش مي گذرد. معتقدم كه هنوز به درجه مؤلفي 

نرسيدم و صرفاً خودم را سازنده اين سريال مي دانم. 
كارگردان و نويسنده سريال »مگه تموم عمر چندتا بهاره؟« 
در پاسخ به پرس��ش يكي از دانش��جويان كه چرا كاراكتر 
امثال »گلي« با ويژگي عصبي بودن در تمامي آثارتان تكرار 
مي ش��ود، اظهار مي دارد: اميدوار هستم كه اينگونه نباشد، 
اما مگر كاراكترهاي مرد در آثارم خيلي عاقل هستند؟ شما 
در سريال هايي مانند »ساختمان پزشكان« و »پژمان« نگاه 
كنيد كه كاراكتره��اي مرد هم خيلي عاقل نيس��تند. اين 
جهان، ب��راي من جهان واقعي و حتي فانتزي هم نيس��ت. 
اين جهان، براي من، جهاني س��رخوش است. دوست دارم 
تا كاراكترهايي كه خلق مي كنم، هيچ آدمي خوب يا مطلق 
نباشد، زيرا متأسفانه و خوش��بختانه آدم خوب يا بد مطلق 
نديده ام. همه ما طيف مختلف خاكستري هستيم و عوامل 
بيروني بسيار زيادي در ما تأثيرگذار است. »گلي« هم از اين 
امر مس��تثني نبوده. در واقع »گلي« آدم بدي نبود و ضمن 
اينكه درام، نيازمند كاراكترهاي مختلفي اس��ت. آنقدر در 
زندگي سعي كردم آدم خوبي باشم و آنقدر بدي كردم كه 

سياه نامه تر از خود كسي نمي بينم. 
صح��ت در پايان تصري��ح مي كند: م��ن و ايم��ان صفايي 
سال هاست كه با همديگر مي نويسيم و مدل فكر  كردنمان 
به هم بسيار نزديك شده است. ما از دل طبقه متوسط بيرون 
آمده ايم و دانش و شناخت زيادي از طبقات پايين يا بالاتر 
جامعه ايران نداريم. در نتيجه تمامي كاراكترهايي هم كه در 
سريال »مگه تموم عمر چندتا بهاره؟« مي بينيد، از همين 

طبقه و به گونه غلو شده آدم هاي اطراف ماست. 
بنابر اين گزارش باز ش��دن باب نشس��ت تحليل و بررسي 
آثار توليدي مديوم هاي ش��بكه نمايش خانگي، س��ينما و 
حتي تلويزيون در لوكيشن دانشگاهي آن هم دانشگاه هاي 
علوم ارتباطات و رس��انه اتفاق ميمون و مباركي اس��ت كه 
بايد به رويه و مشي عادي و هميشگي تبديل شود. مطمئناً 
ضريب پيدا كردن چنين نشست هاي آكادميكي كه به فرم 
و محتواي آثار سينمايي و تلويزيوني و همچنين محصولات 
ش��بكه نماي��ش خانگي)با توجه ب��ه انتق��ادات زيادي كه 
كارشناسان و منتقدان به آثار اين مديوم نوپا دارند( مي تواند 
مصداقي براي اين ضرب المثل باش��د كه مي گويد: »جلوي 

ضرر را از هر جايي بگير ي، منفعت است«. 

کارگردان مستند »آنها وجود دارند«:
مواجهه ما با مسئله فلسطين در رسانه ها، سياسي و امنيتي است

کارگردان مس�تندهايي چون »ترانه هاي بازگشت« و »آنها 
وجود دارن�د«، فق�دان سياس�تگذاري و س�رمايه گذاري 
مناس�ب ب�راي پرداخت�ن ب�ه موض�وع فلس�طين در 
س�ينما را مورد انتق�اد ق�رار داد و بر ل�زوم نگاه ب�ه قضيه 
»فلس�طين« از دريچ�ه انس�اني و اجتماعي تأکي�د کرد. 
حسين الهام، تهيه كننده و كارگردان مستند درباره پرداختن به 
مسئله فلسطين در مستندسازي و نيز آثار نمايشي به تسنيم 
گفت: ما به اين مسئله از نگاه انساني و اجتماعي نزديك نشده ايم. 
عموماً ما با رويكرد احساسي و شعاري به اين مسئله پرداخته ايم. 
اگر حلقه هاي اول مواجهه رسانه اي ما با فلسطين، يعني »خبر« 
و »مس��تند«، همين طور پژوهش��گران حوزه فلسطين و علوم 
سياسي باعث نزديكي بيش��تر مردم با موضوع فلسطين از نظر 
اجتماعي و انساني مي شدند به احتمال قوي سينما نيز به خوبي 

وارد اين مسئله مي شد. 
وي افزود: مواجهه ما با مسئله فلسطين در رسانه ها خيلي سياسي، 

امنيتي و نظامي است، حتي در زمينه سينمايي نيز سياستگذاران 
ما به سمت ساخت فيلم و سريال با اين نوع از مواجهه ها رفته اند.  
اين مستندساز حوزه فلس��طين ضمن تأكيد مجدد بر اهميت 
سرمايه گذاري و سياس��تگذاري درس��ت براي ايجاد تحول در 
آثار س��ينمايي با محوريت فلس��طين گفت: اين دغدغه بايد در 
بدنه اصلي سينماي ايران ش��كل بگيرد كه متأسفانه يك نوع از 
»آرمان گري��زي« وجود دارد. من در »برنامه به افق فلس��طين« 
نيز اشاره كردم، سياستگذار اصلي سينماي ايران، جشنواره هاي 
خارجي هستند و جش��نواره هاي خارجي حتماً در مقابل آرمان 

فلسطين قرار دارند؛ از كن، ونيز و برلين گرفته تا خود اسكار. 
الهام درباره مس��تند خود به نام »آنها وجود دارند« كه در اصل 
در مورد هويت تصويري و تاريخ تصويري گمشده فلسطينيان 
بود، اشاره كرد: اگر »تصوير« حامل قدرت نبود، شايد آن آرشيو 
تصويري خيلي داراي اهميت نمي شد كه كسي آن را بدزدد يا 
مثلاً در انبار ارتش اسرائيل خاك بخورد يا حتي معدوم شده  باشد. 
تصوير هم قدرت رؤياس��ازي دارد و هم اين تواناي��ي را دارد كه 
باو ر هايي غلط ايجاد كند. افسانه هايي كه در مورد ظلم به يهوديان 
در باور بس��ياري از افراد وجود دارد، افس��انه هايي هستند كه از 
همان زمان شكل گيري دولت يهود در سرزمين هاي فلسطيني 
به وسيله تصوير ايجاد ش��ده اند. از زمان ايجاد اين رژيم، اين  بار 
روي دوش س��ينماي امريكايي بوده كه با تصويرسازي و ايجاد 
ايماجي از مظلوميت به دولت يهود كمك كند. پس از آن هم در 
هر برهه اي، فيلم هاي مهم و حتي فيلم هاي ضعيفي بوده كه مورد 

لطف جشنواره هاي خارجي قرار گرفته  است. 

 همراهي روبن ارمني 
با حاج عبدالله والي در مستند »همسفر«

     مستند

     رویداد

    مصطفي شاه کرمي
مستند »همسفر« به کارگرداني محمدحسين حيدري و تهيه کنندگي 
محمدجواد اميراني به عنوان يكي از هش�ت اثر س�ازمان اوج اس�ت 
که به هفدهمين جش�نواره بين الملل�ي »س�ينماحقيقت«  راه پيدا 
کرده است. »جوان« در گفت و گو با تهيه کننده اين مستند که با تمرکز 
بر اقدامات جهادي مرحوم حاج عبدالله والي توليد شده، به چگونگي 
ش�كل گيري ايده اوليه و چالش هاي توليد »همسفر« پرداخته است. 

    
مستند همسفر در مورد حاج عبدالله والي است که از او به عنوان 
پايه گذار و ايجاد کننده اردوهاي جهادي ياد مي شود؛ لطفاً بفرماييد 

که ايده اوليه مستند »همسفر« چگونه شكل گرفت؟ 
اين مس��تند در واق��ع روايت��ي از همراهان حاج عب��دالله والي در مس��ير 
خدمت رساني به يك منطقه محروم است. به تعبيري شايد جرقه اوليه طرح 
اين مستند مرتبط با ش��خصيتي به نام روبن يا روبرت بود كه به  عنوان يك 
فرد ارمني در مقطعي از فعاليت هاي حاج عبدالله والي با او همراه شده بود، اما 
در طول ساخت مستند وقتي با روايت  اطرافيان حاج عبدالله مواجه شديم، 
احساس كرديم روايت مرتبط با او سايه سنگين تري بر روايت روبن دارد و در 
واقع آنچه روبن تجربه كرده، بخش كوچكي از يك روايت بزرگ تر است. به 
همين دليل داستان مستند به سمت روايت فعاليت هاي حاج عبدالله و البته 

همراهانش در اين مسير تغيير پيدا كرد. 
وجه اشتراك اين شخصيت ارمني با حاج عبدالله والي چه بود 
که مسير مستند را از شخصيت روبرت به سمت حاج عبدالله 

تغيير داد؟
»روبن« يا »روبرت« ارمني در مقطعي از زندگي سرگذشتش به حاج عبدالله 
والي گره مي خورد و مس��تند »همس��فر« قرار بود روايتي از همين همراهي 
باشد. در فرآيند توليد اين مستند، آنقدر حضور حاج عبدالله والي در اتفاقات 
و رويدادها پررنگ بود كه نمي توانس��تيم به او نپردازيم. گويي روبن تبديل به 
بخشي از يك روايت بزرگ تر براي ما شده بود و طبيعتاً ما هم روايت اين مستند 
را به همان ماجراي بزرگ تر گره زديم. به همين دليل هم در شكل گيري روايت 
مستند، با خانواده والي همراه ش��ديم. فيلم آرام آرام به اين سمت پيش رفت 
كه روايتگر همه همسفران عبدالله والي شديم؛ از خانواده و دوستان گرفته تا 

همكاران شاخص ايشان در كميته امداد و البته شخص روبن. 
نكته جالب اين است که با وجود توليد برخي برنامه هاي متعدد 
در مورد اقدامات جهادي حاج عبدالله والي شاهد هستيم که به 
دليل عدم وابستگي جرياني و دستگاهي، همچنان براي عموم 

مردم شخصيت گمنامي هستند. 
واقعيت اين است كه حاج عبدالله به  صورت انفرادي اقدام به فعاليت مي كرد 
و خودش به تنهايي در آن دوران به ميدان مي آمد. اگر اقتضائات تاريخي آن 
زمان را هم در نظر بگيريد، متوجه مي شويد كه همزمان با شكل گيري برخي 
ارگان ها و نهادها براي امدادرساني، اين روحيه هم در جامعه وجود داشته كه 
برخي افراد خودشان به تنهايي به ميدان بروند و نقص ها و كمبودها را كشف 
و برطرف كنند. از اين منظر نمي توان فعاليت هاي حاج عبدالله والي را هم به 
يك ارگان خاص منسوب دانست. خيلي از ارگان هاي امروز، آن زمان اساساً 
فعال نشده بودند. حتي مي توان گفت اين نهادها و ارگان ها با تكيه بر همت 
همين افراد ش��كل گرفتند. خيلي از افراد مشابه حاج عبدالله والي به اتكای 
روحيه و كاريزمايي كه داشتند، توانستند ساختارهايي را براي فعاليت هاي 
جهادي و امدادرساني خلق كنند. برخي از اين سيستم ها همچنان هم فعال 
هستند. در مستند هم اشاره مي شود كه برخي نهادها مانند كميته امداد هم 
در فرآيند خدمت رساني به اين مناطق همراه مي شوند و آقاي نيري است كه 
سراغ حاج عبدالله والي مي رود و از او مي خواهد به منطقه بشاگرد برود، اما 
مجموعه كميته امداد هنوز سروسامان امروزي اش را پيدا نكرده بود. به نوعي 

گويي آنها در كنار يكديگر مسيري را براي خدمت رساني شكل داده اند. 
آيا گمان مي کنيد روايت اين مستند براي مخاطبان باور پذير 

باشد؟
شايد باور اين جنس فعاليت جهادي براي مخاطبان امروز دشوار باشد، اما 
روايت اين مستند را بايد متناسب با زمان فعاليت حاج عبدالله قضاوت كرد. 
در دهه 60 اين روحيه در بخش زيادي از جامعه وجود داشت و آدم هايي كه 
كمي چهره كاريزماتيك هم داشتند، مي توانستند  برداشت و بهره خود را از 

اين ميدان داشته باشند. 
در مورد تلفيق اين دو ش�خصيت در مس�تند »همس�فر« کمي 

توضيح بدهيد.
ما تلاش مان اين بود كه روايت مستند دو پاره نباشد، اما در نهايت قضاوت 
درباره ميزان موفقيت ما در اين زمينه با مخاطب است. هدف ما اين بود كه 
قصه همراهي تعدادي از افراد با حاج عبدالله والي را روايت كنيم و اميدواريم 

اين روايت را به درستي به تصوير درآورده باشيم. 
با توجه به ش�خصيت قاب�ل احت�رام و اقدام�ات منحصربه فرد 
حاج عبدالله والي، ش�خصيت »روبن« در فضاي روايي مس�تند 

»همسفر« چه سهمي دارد؟
روبن از ميان همراهان مرحوم والي سهم پررنگ تري در روايت اين مستند 
دارد. به نوعي اگر بخواهم يك تقسيم بندي در روايت اين مستند داشته باشم، 
طبيعتاً بايد بگويم روبن و خانواده عبدالله والي س��هم بيشتري در روايت ما 

داشته اند، چراكه افراد نزديك تري به او بوده اند. 
براي توليد اين مس�تند از چه منابع و مس�تنداتي اس�تفاده 

کرديد؟
دو منبع اصلي اي كه در اختيار ما قرار داش��ت و با زحمت دوستان ديگر به 
سرانجام رسيده بود، يك كتاب و يك فيلم مستند به نام »صد سال تنهايي« 
بود. آن كتاب و اين مستند، منابعي بودند كه ما استفاده بسياري از آنها كرديم. 
آقاي فارسي به  عنوان كارگردان مستند »صد سال تنهايي« هم لطف داشتند 
و بخشي از منابع را در اختيار ما قرار دادند و جا دارد از ايشان تشكر كنم. غير از 
اين دو مورد، باقي بخش هاي روايت به صورت ميداني شكل گرفت. در زمينه 
گفت وگوهاي شفاهي هم طيف گسترده اي از افراد را از ابتدا مدنظر قرار داديم 
از همكاران كميته امداد گرفته تا اهالي منطقه بشاگرد و دوستان و خانواده 
حاج عبدالله والي. روايت هاي شفاهي را از طيف هاي مختلف جمع آوري كرديم 

و پژوهش و توليد ما را همين گفت وگوها شكل دادند. 
آيا چالشي هم با افراد مصاحبه شونده داشتيد؟

از آنجايي كه خانواده والي با گروه ما همراه شده بودند، براي دعوت از افراد به 
گفت وگو و حضور مقابل دوربين، چالش بسيار كمي داشتيم. تقريباً هم هيچ 
مصاحبه لغو شده اي نداشتيم و همه افرادي كه به حضور آنها در مقابل دوربين 
نياز بود، همراه شدند و با آنها گفت وگو كرديم. چالش اصلي اما بحث تأمين 
تصاوير بود. هم دسترسي آنچناني به تصاوير آرشيوي نداشتيم و هم كيفيت 
مطلوبي نداشتند. تصميم گرفتيم فرم روايي را به سمتي ببريم كه با استفاده 

از تصاوير امروز، فضاي گذشته را به تصوير درآوريم.

    ادبیات

امام محمد باقر عليه السلام:

جابر بن عب�د اللهّه انص�ارى گف�ت 
بر فاطمه عليهاالسلام وارد شدم. 
دي�دم در براب�رش لوح�ی اس�ت 
که ن�ام اوصيايي)امام�ان(   در آن 
است. شمردم؛ دوازده نفر بودند و 
آخرينشان قائم عليه السلام بود. در 
ميان آنها، سه محمد و سه علی بود. 

الكافي ج١ ص٥٣٢ ح٩

معاون فرهنگي وزير ارشاد:

کيفيت سنجي کتاب در حيطه وظايف ارشاد نيست
معاون فرهنگي وزارت ارشاد مي گويد هيچ محدوديتي در مورد انتشار آثار استاد شفيعي کدکني وجود ندارد

    جواد محرمي
اظهارنظ�ر دو مق�ام مس�ئول وزارت ارش�اد در ح�وزه کت�اب 
ط�ي دو روز گذش�ته درب�اره مج�وز تازه ترين کتاب ش�عر اس�تاد 
ش�فيعي کدکني جزو توجه برانگيزترين اخبار اين حوزه بوده است. 
مجموعه شعر »نامه اي به آس��مان« استاد محمدرضا شفيعي كدكني كه 
هنوز موفق به دريافت مجوز نش��ر نش��ده است، باعث ش��د دو روز پيش 
مديركل دفتر توس��عه كتاب و كتابخواني وزارت ارشاد از تشكيل جلسه 
هيئت نظارت براي بررسي اين كتاب خبر بدهد و ديروز نيز معاون فرهنگي 

وزير ارشاد در اين باره توضيحاتي را ارائه داد. 
توضيحات معاون فرهنگي وزارت ارش��اد در واكنش ب��ه اظهارات دو روز 
پيش مديركل توسعه كتاب و كتابخواني اين وزارتخانه مطرح شده است. 
محمدعلي مراديان عنوان كرده بود كتاب استاد شفيعي كدكني را به چند 
نفر از اهالي شعر داده ايم تا آن را بخوانند و درباره   اش نظر بدهند! اظهارنظر 
اين مسئول به طور عادي اين علامت سؤال را ايجاد كرد كه آيا وزارت ارشاد 
به تازگي كيفيت سنجي آثار را نيز جزو وظايف خود تعريف كرده است؟ تا 

جايي كه اثر استادي چون شفيعي كدكني را نيز دربر مي گيرد. 
محمدعل��ي مراديان، مديركل دفتر توس��عه كت��اب و كتابخوان��ي وزارت 
ارش��اد درباره وضعيت صدور مجوز مجموعه ش��عر جديد استاد محمدرضا 
شفيعي كدكني شاعر، نويس��نده و اس��تاد زبان و ادبيات فارسي گفته بود: 
نكته اي راجع  به كتاب نداريم، منتها كتاب دارد خوانده مي شود. به چند نفر از 
اهالي شعر نيز كتاب را داده ايم تا بخوانند و نظرشان را بگويند. ان شاءالله درباره 
كتاب تصميم گيري شود. به صورت كلي كتاب در فرآيند صدور مجوز است.

او درباره تأخير در بررس��ي اين كتاب نيز خاطرنشان كرد: ما تغييراتي در 

گروه شعر داشتيم، به همين دليل فرآيند صدور مجوز زمانبر شده است. 
طبق گفته اين مسئول به زودي درباره اين كتاب در جلسه شوراي نظارت 
بر كتاب بزرگسالان تصميم گيري مي شود. به گفته مراديان براي اينكه شأن 
استاد شفيعي حفظ شود، هفته گذشته كتاب براي اعضاي هيئت نظارت 
ارسال شده و آنها در حال بررسي كتاب هس��تند تا درباره آن جمع بندي 
شود. درباره كتاب هاي ويژه نظر هيئت نظارت را اخذ مي كنيم تا كار اتقان 

بيشتري داشته باشد. 
مراديان در بخش ديگري از س��خنان خود يادآور ش��د: سالانه ۱۲0 هزار 
عنوان كتاب به اداره كتاب مي آيد، به خاطر همين سعي كرديم به فرآيند 
صدور مجوز سرعت  ببخشيم، اما رسيدن به يك توازن، زمانبر است. در سه 
ماه حضورم در دفتر توسعه كتاب و كتابخواني با افزودن كارشناسان متبحر 

سعي كرديم كار صدور مجوز را سرعت ببخشيم. 

»زمزمه ها«، »ش��بخواني«، »از زبان برگ«، »در كوچه باغ هاي نشابور«، 
»بوي جوي موليان«، »از بودن و سرودن«، »مثل درخت در شب باران«، 
»هزاره دوم آهوي كوهي« و »طفلي به نام شادي« ديگر مجموعه شعرهاي 

شفيعي كدكني هستند. 
   توضيح معاون فرهنگی درباره کتاب شفيعي کدکني

معاون فرهنگي وزارت ارش��اد نيز ديروز پس از بحث ه��اي به  وجود آمده 
درباره انتشار كتاب تازه شفيعي كدكني توضيحاتي ارائه كرد. 

ياسر احمدوند در توئيتي نوشته است: استاد ش��فيعي كدكني از مفاخر 
ادبي ايران است. هيچ محدوديتي براي انتشار آثار ايشان وجود ندارد. اصولاً 
ارشاد هيچ گونه ارزيابي كيفي و علمي درباره آثار ندارد، در همه حوزه ها و 
همچنين در حوزه ادبيات مسئوليت محتوايي و كيفي آثار برعهده نويسنده 
است. ارشاد به مصوبه 660 شوراي عالي انقلاب فرهنگي به عنوان دبيرخانه 
هيئت نظارت عمل مي كند. اگر مواردي مغاير با آن مصوبه وجود داش��ته 
باشد، آن را تذكر مي دهد كه اصلاح شود، اما كيفيت آثار در هيچ زمينه اي 
مربوط به ارشاد نمي ش��ود و نويسندگان خودش��ان مسئوليت كيفيت و 
ادعاها و مطالبي را كه ارائه مي كنند برعهده دارند.  معاون فرهنگي ارشاد 
با بيان اينكه ارزيابي ادبي نسبت به آثار استاد شفيعي صورت نمي گيرد، 
افزوده است: نه در مورد ايشان، بلكه در مورد هيچ فرد ديگري، ارشاد جايگاه 
ارزيابي ادبي و كيفي ندارد. اين ش��بهه ايجاد شده و لازم است پاسخ داده 
شود. هيچ محدوديتي در مورد انتشار آثار شفيعي كدكني وجود ندارد. آثار 
ايشان هم مانند افراد ديگر ارزيابي ادبي و كيفي نمي شود. ايشان از مفاخر 
ما و از چهره هاي عالي حوزه ادبيات هستند و به هيچ وجه آثارشان به عنوان 

يك اثر در سنجه داوري هاي ادبي در ارشاد قرار نمي گيرد.

حسن ريوندي يلدا به تلويزيون مي آيد
حضور حسن ريوندي در ويژه برنامه يلداي شبكه٣ سيما قطعي 
شد، برنامه اي که ايمان قياسي و يوسف تيموري آن را اجرا مي کنند. 
حس��ن ريوندي در ويژه برنامه يلدا ش��بكه3 س��يما ب��ه عنوان 
استندآپ كمدين حضور خواهد داشت. اين اولين حضور حسن 
ريوندي در تلويزيون بعد از مدت ها خواهد بود. پيش تر فيلمي از 
پشت صحنه اين برنامه در شبكه هاي اجتماعي منتشر شده بود.  
برنامه تلويزيوني »يلدا«، ويژه شب يلداي شبكه 3 سيماست كه 

ايمان قياسي و يوسف تيموري آن را اجرا مي كنند. 
----------------------------------------------------

فيلم شهيد زين الدين روي ميز تدوين
همزمان با تدوين فيلم س�ينمايي »مجن�ون« اولين تصوير 
سجاد بابايي، بازيگر نقش شهيد مهدي زين الدين منتشر شد. 
به گزارش جوان ب��ه نقل از روابط عمومي فيلم، فيلم س��ينمايي 
»مجنون« به تهيه كنندگي عباس ن��ادران و كارگرداني مهدي 
شامحمدي كه فيلمبرداري آن در جنوب كشور به پايان رسيده 
است، روي ميز تدوين رفت. تدوين اين اثر سينمايي برعهده حميد 
نجفي راد است.  اين فيلم س��ينمايي تازه ترين محصول سازمان 
هنري رسانه اي اوج است كه برش��ي از حماسه آفريني شهيدان 
مهدي و مجيد زين الدين و رزم آوران لشكر ۱۷ علي بن ابيطالب)ع( 

در جزيره مجنون و عمليات بزرگ خيبر را به تصوير مي كشد. 
----------------------------------------------------

 ۶۲۱ فيلم از ۸۷ كشور 
متقاضي حضور در جشنواره فجر

فج�ر  فيل�م  جش�نواره  دبيرخان�ه  اع�لام  براس�اس 
بين المل�ل  بخ�ش  در  حض�ور  متقاض�ي  فيل�م   ۶٢١
چه�ل و دومي�ن دوره اي�ن روي�داد س�ينمايي ش�دند. 
6۲۱ فيلم از ۸۷ كش��ور متقاضي حضور در بخ��ش بين الملل 
جش��نواره چهل و دوم فيلم فجر ش��امل س��ينماي سعادت و 
جلوه گاه شرق )مسابقه سينماي كشور هاي آسيايي – اسلامي( 
شدند. علاوه بر ايران كشور هاي امريكا، ميانمار، مالزي، فرانسه، 
هند، تركيه، ايتاليا، يمن، برزيل، روس��يه، مول��داوي، ليتواني، 
آرژانتين، اسپانيا، آلمان، مكزيك، آلباني، چين، بريتانيا، ايرلند 
شمالي، عراق، كره، بلغارستان، روماني، لوكزامبورگ، كرواسي، 
هلند، سوئد، اندونزي، بلژيك، سوئيس، كانادا، يونان، استراليا، 
كنگو، آفريقاي جنوبي، صربستان، لهستان، دانمارك، كاستاريكا، 
اسلووني، استراليا، لتوني، شيلي، بوسني و هرزگوين، نروژ، لبنان، 
ژاپن، هنگ كنگ، مغولستان، مراكش، فيليپين، پرتغال، سنگاپور، 
تايوان، چك، بنگلادش، سنگال، مالي، اسلواكي، ايسلند، مالت، 
زيمبابوه، استوني، پاكستان، قرقيزس��تان، ازبكستان، كلمبيا، 
فنلاند، مقدونيه، سريلانكا، تايلند، مجارستان، مونته نگرو، پاناما، 
بوركينافاسو، قزاقس��تان، بوليوي، ارمنس��تان، تونس، ناميبيا، 
قبرس، مصر، ونزوئلا، فلسطين و سوريه آثارشان را براي حضور 

در بخش بين الملل اين دوره ثبت كرده اند. 
چهل و دومين جشنواره بين المللي فيلم فجر ۱۲ تا ۲۲ بهمن ماه 

سال جاري به دبيري مجتبي اميني برگزار خواهد شد. 
----------------------------------------------------

 فصل جديد سريال »مستوران« 
در شبكه فراتر

فصل جدي�د س�ريال »مس�توران« همزمان ب�ا پخش اين 
س�ريال از ش�بكه يك روي آنتن ش�بكه فراتر نيز مي رود. 
فصل دوم س��ريال عاشقانه و تاريخي »مس��توران« به كارگرداني 
س��يدعلي هاش��مي و تهيه كنندگي عطا پناهي محصول سازمان 
هن��ري رس��انه اي اوج در ۱۴0۲ ك��ه داس��تان هايي برگرفته از 
افسانه هاي كهن ايراني دارد، از روز ش��نبه دوم دي ماه همزمان با 
پخش از شبكه يك س��يما هر شب در س��اعت ۲۱ از آنتن شبكه 
پيشران فراتر با كيفيت 4K-HDR پخش مي شود.  قسمت اول اين 
مجموعه تلويزيوني به عنوان ويژه برنامه يلدايي در ساعت۲۱ فردا 

پنج شنبه 30 آذر ماه پخش خواهد شد. 
----------------------------------------------------

 آغاز ماراتن انتخاب آثار 
جشنواره تجسمي فجر

دبيرکل شانزدهمين جشنواره هنر هاي تجسمي فجر از دريافت 
هزار و ۷۶ اثر در سامانه دبيرخانه اين رويداد هنري خبر داد. 
امير عبدالحس��يني، دبيركل شانزدهمين جش��نواره هنر هاي 
تجسمي فجر با اعلام اينكه  هزار و ۷6 اثر از 3 هزار و ۴۲۹ هنرمند 
متقاضي حضور در اين رويداد هنري به دبيرخانه جشنواره رسيده 
است، گفت: در بخش رقابتي آزاد، بيشترين آثار ارسالي مربوط به 
شركت كنندگان رشته عكاسي است كه در مجموع ۲ هزار و 3۱۵ 
اثر شامل هزار و ۸۸6 تك عكس و ۴۲۹ مجموعه عكس را دربر 
مي گيرد. ارسال مجموعه عكس و پرداختن شركت كنندگان اين 
رش��ته به نگاه هنرمندانه و روايت محور در اين دوره، رويكردي 
حرفه اي دارد و در نوع خود ركورد قابل توجهي به شمار مي آيد. 
او ادامه داد: از منظر تركيب جنسيتي هنرمندان متقاضي حضور 
در فجر ش��انزدهم، ۲ هزار و ۴۲ نفر از شركت كنندگان را بانوان 

هنرمند و  هزار و 3۸۷ نفر را آقايان تشكيل مي دهند. 

    دیده بان

در گفت وگوي»جوان« با محمدجواد اميراني تهيه کننده مستند مطرح شد
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